

تأثير المقدرات الجوهرية في التسويق الريادي¹ "دراسة تحليلية على عينة من مديري الشركات الصغيرة والمتوسطة في محافظة النجف الأشرف"

م. م. مهند حميد ياسر العطوي
قسم ادارة الاعمال /جامعة الكوفة
mohandh.yser@uokufa.edu.iq

أ. د. عادل هادي البغدادي
رئيس جامعة بابل

تاريخ قبول النشر: 2013/11/13

تاريخ استلام البحث: 2013/7/29

المستخلص

الغرض يهدف البحث الى الكشف عن العلاقة والاثر بين المقدرات الجوهرية من خلال مصادرها (التعلم التنظيمي، إدارة التكنولوجيا، رأس المال البشري، المرونة الاستراتيجية) والتسويق الريادي من خلال ابعادها (توجه نحو المبادرة، توجه نحو استثمار الفرص، الابداع في المنتج، تحمل المخاطر، تعظيم الموارد وخلق قيمة للزبون). ومنهجية البحث حددت مشكلة البحث في عدة تساؤلات تمحورت حول طبيعة علاقة الارتباط والتأثير بين متغيرات البحث، ولأجل ذلك وضع مخطط فرضي للبحث يعبر عن اثنان من الفرضيات الرئيسية، ولأجل التأكد من صحة الفرضيات خضعت جميعها لاختبارات متعددة للتأكد من مدى صحتها . وقد استعمل البحث الاستبانة وسيلة للحصول على البيانات. اما منهج البحث استعمل البحث المنهج الوصفي التحليلي كمنهج للبحث. مجتمع البحث (959) مدير شركة خاصة صغيرة او متوسطة الحجم العاملة في محافظة النجف الاشرف، وطبق البحث العينة العشوائية في اختيار (105) مدير ومثلت العينة نسبة (11%) من مجتمع البحث الكلي. وقد تم تحليل البيانات باستخدام مجموعة من الأساليب الإحصائية (معامل ارتباط كندال، معامل التحديد البسيط والمتعدد) واستخرجت النتائج باستخدام البرنامج الحاسوبي (SPSS pct v.10). وتوصل البحث الى مجموعة من الاستنتاجات منها لم يثبت وجود تأثير ذو دلالة معنوية للتعلم التنظيمي في التسويق الريادي مما يعني ان الشركات لم تضع اهداف محددة لفهم الافكار الجديدة سواء من معرفة افراد العاملين او من خارج الشركة .

Impact Core Competences in entrepreneurial marketing

Prof. Adil H. al-Baghdadi (Ph.D.)
University of Babylon

Assist. Lect. Muhannad H. Yasir Al-Atwi
Department of Business Administration
University of Kufa

Abstract

The purpose:- the paper aims at define the relation and Impact Core Competences via (the organizational learning, technology management ,human capital and the strategic flexibility) in achieving Dimensions of entrepreneurial marketing (proactive orientation , opportunity orientation, innovation in product, risk taking , resource leveraging and value creation of customer).

The paper Method: -the paper problem is defined within a set of questions that deal with the nature of the affecting relation between the paper variables and the differences between the companies according to the sectors where they works, hence a hypothetical plan had been put for the paper to express four main hypotheses. To verify these hypotheses all are put under many tests. To obtain the required data we used the questionnaires as well as the descriptive analytic method as a method for

¹ بحث مستل من رسالة ماجستير

the paper. The paper samples were (959)directors of a small and middle companies in Al- Najaf Al- Ashraf province.

The deliberate sample is used to test (105) directors and this sample occupied 11% of the total paper samples. The data are analyzed by a set of the statistical styles (Kendall's Rank Correlation , the simple and multi Linear Regression).The results are obtained by program (spss pct v.10)

The Paper Value:- The paper obtained a set of the theoretical and field results, the most important ones are:- the companies are not defined because the followed standards are insufficient, the companies did not put defined aims to understand the new ideas of the working individuals or from those who are out of the cowpony . The companies test their external environment and their variables, the companies their potentialities to be adopted with these variables which resulted in conducting continuous development for the production and achieving the entrepreneurial marketing via fulfilling the changeable customer desires.